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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 
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ПАдРЫхТОўКА дА ВІЗІТУ

МЕРКАВАННЕ РэдАКТАРА

Пэўна ўжо, такі закон прыроды,
Змацаваны тысячамі ран:
Знойдуцца апрычнікі заўсёды,
Як на троне з’явіцца тыран.

Непрыкметна ціхія дагэтуль,
Невукі, дапяўшы да пасад,
Выканаюць з радасцю за гэта
Нават самы жудасны загад.

Будуць шчыраваць і без загаду,
Каб сваю адданасць паказаць.
Выгрызаць прыдуманую здраду,
Іншадумства чыста вымятаць.

Будуць услаўляць тырана гучна,
Называць празрыстай каламуць…
А калі настане момант зручны –
Першымі ж тырана прададуць.

І напішуць успаміны потым,
Як нягоднік, кат і цемрашал
Ледзьве не штодзённа іх, гаротных,
Да нядобрых справаў прымушаў.

Так і дажывуць беспакарана,
Ціха скончаць лік гадам сваім.
Знікнуць. Да наступнага тырана,
Каб ізноў з’явіцца разам з ім.

Змітрок Кузменка.  

Калі ў траўні мяне хтосьці 
страчае на вуліцы, то 

абавязкова пацікавіцца, ці ёсць 
свежая газета. І гэта знак таго, 
што людзі пачалі інакш адносіцца 
да жыцця, перацэньваць свае 
ранейшыя погляды. Нядаўна ж 
яшчэ я быў для многіх ледзь не 
ворагам народа, які не заўважае 
ўсяго хараства таго жыцця. І як 
імкліва памянялася сітуацыя. А 
што адбылося?

Адбылося тое, пра што 
“Крывінка” пісала з нумара ў 
нумар. Няўдалая эканамічная 
палітыка, ці, праўдзівей, поўная 
яе адсутнасць прывяла да 
таго, што беларусы ў чарговы 
раз апынуліся ва ўчарашнім 
дні. Пасля неабгрунтаванага 
падвышэння заробкаў да 
прэзідэнцкіх выбараў мы так і 
не паспелі зажыць больш-менш 
нармальна. Імкліва галапіруючыя 

цэны на абсалютную бальшыню 
тавараў зрабілі нават самых 
заўзятых аптымістаў скептыкамі. 

Пацярпелі ўсе. І тыя, хто меў 
нейкія ўклады на рахунках у 
банках. І тыя, хто ніколі іх не 
меў і не збіраўся мець. І тыя, хто 
працаваў на нізкааплачваемых 
работах. І тыя, хто ачольваў 
высокія пасады. Бо ўсе нашы 
людзі збіраліся жыць лепш. Але 
ў чарговы раз не атрымалася.

Цяпер пры сустрэчах мне 
задаюць адны і тыя пытанні: 
“Што рабіць?” і “Хто вінаваты?” 
Я адкажу так: не наступаць на 
адны і тыя ж граблі двойчы. 
Патлумачу, што я маю на ўвазе.

Любая цывілізаваная краіна 
мае кіраўніцтва, якому давярае 
бальшыня насельніцтва. Калі 
ж тое кіраўніцтва вычэрпвае 
народны давер, яно мусіць 
сысці. Бо ў кожнай паважаючай 

сябе краіне ёсць апазіцыя, 
то бок шэраг дасведчаных 
людзей, якія маюць іншы 
погляд на галоўныя рэчы. І яны 
маюць законную магчымасць 
прыйсці да ўлады, каб сысці пры 
чарговай памылцы ці няўдачы. 
Так адбываецца паўсюль на 
Зямным шары, акрамя некалькіх 
краін, да якіх, на жаль, адносіцца 
і наша Беларусь.

Волей лёсу ў далёкім ужо 
1994-м годзе тут да ўлады 
прыйшоў чалавек, якому тады 
аказала падтрымку бальшыня 
насельніцтва. Згодна тагачаснай 
Канстытуцыі ён мог кіраваць 
краінай два тэрміны па 4 гады. 
Але, дзякуючы некаторым 
маніпуляцыям з Асноўным 
законам, той тэрмін зрабіўся 
чатыры разы па чатыры, і сёння 
мае небяспеку стаць бясконцым. 
Хаця свае ідэі той чалавек даўно 

вычарапаў. Сённяшнія падзеі 
ў Беларусі з’яўляюцца толькі 
пацверджаннем маіх слоў. 

А што апазіцыя? А яна сёння 
разбіта, задушана, аб’яўлена па-
за законам, сядзіць па турмах 
і, наогул, амаль што не існуе. 
Дабіваюць апошнія астраўкі 
незалежнай думкі – судзяць 
газеты “Наша Ніва” і “Народная 
воля”, якім пагражае закрыццё.

Прэзідэнт рэспублікі Беларусь 
не адмаўляецца ад сваёй 
палітыкі, якая прывяла да 
нашага краху. Ён сам “інспектуе” 
любыя аб’екты. Ён ведае, як 
трэба працаваць, каб выйсці з 
крызісу. Па-ранейшаму паўсюль 
будуюцца “лукашоўкі” і лядовыя 
палацы. Маладзечна рыхтуецца 
да дажынак. 

А граблі ляжаць, чакаюць, калі 
мы на іх яшчэ раз наступім…

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

У пачатку траўня падрыхтоўка да пры-
езду ў Бешанковічы прэзідэнта ўступіла 
ў завяршальную фазу. Чым бліжэй 
быў “дзень Х”, тым большая колькасць 
людзей працавала на аб’ектах, якія 
мусілі быць прэзентаваны прэзідэнту. 
Блізу іх фарбаваліся фасады будынкаў, 
высякаліся кусты, выкашвалася толькі 
што адскочыўшая маладая трава, клаўся 
новы асфальт. Яно, мусіць, і нядрэнна, 
што хоць нешта ў райцэнтры змянілася ў 
лепшы бок. Бо настолькі непрывабна вы-
глядае наша рэчаіснасць. Але ўзнікаюць 
законныя пытанні. 

Першае. Чаму ў нашай краіне ўсё робіцца 
не таму, што так патрабуе жыццё, а таму, 
што мусіць прыехаць нейкі чыноўнік? 
Другое. Чаму ўсе работы выконваюцца 
аўральна і бяспланава? Трэцяе. Чаму на 
такія працы пастаянна зрываюць з мес-
ца людзей, якія заняты ў іншых сферах? 
Прыкладам, работнікі аддзела культуры 
мусяць разраўніваць кучы пяску. Урэшце, 
чацвёртае. Адкуль бяруцца сродкі на тыя 
работы, і хто вызначае першачарговасць і 
неадкладнасць работ?

Адказы на гэтыя пытанні простыя. У 
нашай краіне чыноўнікі абіраюцца не 

народам, а прызначаюцца вышэйшым 
чыноўнікам. Народныя клопаты і пра-
блемы іх не вельмі хвалююць. Зразумела, 
чыноўнікі не могуць цалкам ігнараваць 
тыя праблемы, але яны іх не вельмі спя-
шаюцца вырашаць. (Свежы прыклад: 
простыя драўляныя сталы блізу калгас-
нага рынку паставілі праз тры гады пасля 
таго, як аб праблеме загаварылі.) Куды 
накіраваць невялікія бюджэтныя грошы 
таксама вырашаюць самі чыноўнікі. І, за-
мест таго, каб паўсюль зрабіць добрыя 
дарогі, замяніць пабіты асфальт на новы, у 
нас паўсюль ставяцца згароды, на будынкі 
наклейваюцца дзіўнага зместу плакаты і 
т.п. А, каб вырашыць сапраўды надзённыя 
пытанні, прыходзіцца чакаць гадамі,. У 
той жа час да новых выбараў праводзяц-
ца чарговыя ідэалагічныя кампаніі, пад-
час якіх на наўпроставых лініях і ў прыём-
ных чыноўнікаў нібыта абмяркоўваюцца 
праблемы простага люду. На справе ж усё 
патанае ў гаварыльні і недахопе сродкаў. 
А тыя, не такія ўжо і малыя сродкі, якія ма-
юцца ў наяўнасці, выкарыстоўваюцца без 
належнага эфекту, а то і проста марнатра-
вяцца.

У.Ліпскі.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

На тыя ж ГрабЛі

Наша маленькая вёсачка ляжыць у трох кіляметрах ад 
аб’екта, які 13-га траўня наведаў прэзідэнт. А таму яна была 
ў цэнтры ўвагі мясцовай улады і службы аховы Лукашэнкі. 

Спачатку да нас завіталі высокія раённыя госці на чале з 
начальніцай ідэалагічнага аддзелу і мясцовым старшынёй 
сельсавета. Упершыню за апошнія 15 гадоў яны падрулілі 
да маёй хаты і захацелі пачуць ад мяне пра праблемы на-
шай вёскі. А самае галоўнае, што праз нейкі тыдзень, да-
кладна ў “дзень Х” на ранчыцкіх вымоінах і калдобінах ужо 
ляжалі грудкі цудоўнага шчэбню, якія потым разраўнялі, 
трохі засыпаўшы большыя яміны. Дзесятак гадоў пра тое 
ішла размова, і ўрэшце справа кранулася з мёртвай кропкі. 
Што ж, і на тым дзякуй. 

Але найбольш хочацца “падзякаваць” за падарункі, 
якія трактары штодзень вазілі на ранчыцкі сметнік з тых 
“аб’ектаў”, якія рыхтаваліся да прэзідэнцкага агляду. 
Некалькі соцен(!) трактарных прычэпаў з самым розным 
смеццем было дастаўлена за гэтыя тыдні ў раён ранчыц-
кага (нібыта ўжо закрытага) сметніку. А так як ён не быў 
разлічаны на такую колькасць бруду, то выгружалі яго про-
ста на дарогу Бешанковічы – Дубраўка, ператварыўшы яе 
ў гіганцкі сметнік цягам соцен метраў. Усё тое вы можаце 
пабачыць, калі завітаеце да шлюзу і ўздымецеся на трыста 
метраў вышэй па дарозе. І разграбаць тое толкам ніхто не 
збіраецца. Тую “прыгажосць” параспіхвалі бульдозерам з 
воч далей – і ўсё. 

Далей – болей. На ранчыцкай пашы для кароў павалілі 
ўсе кусты. Завітайце, паглядзіце, каму толькі яны перайшлі 
дарогу – невядома. Яны так і ляжаць на пашы дасёння. Мо 
баяліся, што тыя кусты з вакна ўбачыць прэзідэнт? Ці туды 
схаваецца хтосці з магчымых тэрарыстаў? А вось нашым 
каровам ад спёкі больш хавацца некуды.  

Але найбольш дзіўныя падзеі адбываліся ў дзень візіту. 
Выезд з вёскі не дазваляўся нікому. Калі я а восьмай гадзіне 
раніцы ехаў на працу на ровары, незнаёмы міліцыянт 
папярэдзіў мяне, што высоўвацца з вёскі забаронена, так 
як хутка нейдзе паблізу будзе ехаць сам прэзідэнт. Да 
пастуха, што пасціў нашых ранчыцкіх кароў, прыставілі 
міліцыянта, які кіраваў іхнім выпасам. Бабулі і цёткі, якія 
ішлі ў абед даіць кароў на пашу былі папярэджаны, каб 
праз 15 хвілін іх на полі не было. Дарогу, якая вядзе ад 
Ранчыц да птушніка, ранкам вымылі машынай з хларыра-
ванай вадой. Каб толькі дарагі прэзідэнт не забрудзіў колы 
свайго “Мэрса”! Каб толькі з высокага боку не было ніякіх 
заўваг!

Жыхарам суседняга Лабачова, праз якое пралягаў марш-
рут высокага чыноўніка, было загадана не выходзіць на 
вуліцы, не падыходзіць да вакон і, наогул, растварыцца 
дзе-небудзь. Аднаго знаёмага алканаўта супрацоўнік 
міліцыі папярэдзіў, што калі той трапіцца яму яшчэ раз на 
вочы, то бясследна знікне. (!!!)

Вось такую беспрэцэндэнтную бяспеку ад свайго народа 
забяспечылі нашаму народнаму прэзідэнту. 

Г.Станкевіч.
На	здымку: так выглядае сёння дарога на Дубраўку. 

Дарога Бешанковічы – Ула 
злучае райцэнтр з мястэч-
кам, якое аддалена ад яго на 
паўночны захад блізу 30-ці 
кіламетраў. Але дарогай яе 
можна назваць толькі ўмоўна, 
настолькі пабітая яна. Я ведаю 
гэта не па чутках, бо працую ў 
Пяцігарскай школе, што ля-
жыць на гэтай трасе ў 10-ці 
км ад райцэнтра, пятнаццаты 
год. Дабіраюся на працу на 
аўтамабілі, а ўлетку на рова-
ры. За тыя 15 гадоў, што тут 
працую,  вывучыў на дарозе 
кожную ямінку. А іх так шмат, 
што як на аўтамабілі ні едзь, 
усё роўна ехаць вельмі пагана.

Сітуацыя памянялася 
мінулай восенню. Раптоўна 
на трасе з’явіліся дарожныя 
службы, якія распачалі вялікі 
рамонт дарогі. Працы не 
спыніліся і ўзімку, калі на ас-
фальт пачалі класці вялізныя 
латкі, выраўноўваючы самыя 
пабітыя ўчасткі дарогі.

У самой вёсцы Пяцігарск 

увосень уздоўж вясковай 
вуліцы паставілі агарод-
жу. А ўвесну ўсцяж вяско-
вай вуліцы ў Мамойках, на 
здзіўленне ўсім праязджаю-
чым, распачалі будаўніцтва 
ходнікаў. У тых Мамойках 
застаўся нейкі дзесятак ста-
лых жыхароў, вёска, як і сотні 
падобных беларускіх вёсак, 
амаль што вымерла. Навошта 
ёй спатрэбяцца тыя ходнікі, 
ніхто не ведае. Але работнікі 
адной з віцебскіх арганізацый 
упарта закопваюць бардзюр-
ныя камяні.

У школу, што ляжыць пры 
самай дарозе, пачалі ўсё час-
цей завітваць высокія госці. 
Яны гадзінамі тлумачаць 
школьнай адміністрацыі, якім 
прыгожым, на іхнюю думку, 
павінен быць будынак школы 
і прылягаючая тэрыторыя. Не, 
аніякіх сродкаў школе не выд-
зеляюць. Проста фарбуецца 
агароджа і камяні кветнікаў, 
ды ў дзясяты раз дзецьмі вы-

грабаецца навакольная тэры-
торыя.

Урэшце, 30-га красавіка ўсё 
стала зразумела: па даро-
зе на дзвюх бліскучых аўта 
прамчаўся картэж са старшы-
нёй абласнога выканаўчага 
камітэту А. Косінцам. Па апо-
вядах тутэйшых, ён цяпер 
рэгулярна наведвае раён 
“Леснічоўкі”, дзе па выходных 
адпачывае. 

Нам з вамі, хто пастаянна 
карыстаецца дарогай на Улу, 
нявыказана пашанцавала, 
што спадар Косінец выбраў 
менавіта Леснічоўку, а не 
іншы куток нашага неабсяж-
нага Прыдзвінскага краю. 
Бо ў іншым выпадку чакаць 
нам таго дарожнага рамонту, 
не дачакацца. А цяпер ёсць 
упэўненасць, што да восені 
мясцовы краявід зменіцца не-
пазнавальна, а пра дарожныя 
ямкі і калдобіны будуць рас-
павядаць толькі показкі.

Г.Станкевіч.

Апрычнiкi

У цэНтры ўваГі

дарога асаблівага значэння

Старыя Ранчыцы і 
прэзідэнцкі візіт
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тым, што ў Бешанковічах 
засталося шмат 
слядоў вайны, не 

здзівіш нікога. Тры гады мяс-
цовасць знаходзілася пад 
нямецкай акупацыяй 1941 
– 1944 г.г. То тут, то там час 
ад часу ўсплываюць страш-
ныя знаходкі. Але жыхары 
райцэнтра сведчаць, што 
шмат сюрпрызаў яшчэ чакае 
свайго часу. Пра адзін з такіх 
мікрараёнаў Бешанковіч, дзе 
па сёння ляжаць авіяцыйныя 
бомбы, расказаў мне адзін з 
жыхароў па вуліцы Крупскай.

Мікрараён гэты знаходзі-
цца насупраць сельгастэхнікі. 
Падчас вайны тут знаходзіўся 
склад авіяцыйных бомб і мінаў. 
З мэтай бяспекі боепрыпасы 
не захоўвалі на аэрадроме 

райцэнтра, а падвозілі туды, 
каб загрузіць у самалёты, з 
раёна сельгастэхнікі. 

Пасля вызвалення раёна 
бомбы нейкі час пакінулі без 
нагляду. Маўляў, каму патрэб-
ны 150-кілаграмовыя мон-
стры? Але неўзабаве некалькі 
адзінак бомбаў знікла, хоць іх 
ніхто не забіраў. Цалкам вера-
годна, што тыя бомбы проста 
скацілі ў ваду сажалкі, якая 
знаходзіцца побач.  

У нашы часы мінёры 
спрабавалі праверыць, ці 
ёсць што ў той сажалцы. Але 
мінашукальнік тут пастаян-
на “пішчыць”, так, нібыта тут 
скрозь нашпігавана жалезам. 

Сёлета мінае 70 гадоў, як 
пачалася Вялікая Айчынная 
вайна. Нашы ўлады стараюц-

ца паказаць, што яны не за-
бываюцца пра яе ўдзельнікаў. 
(І тое сёння зрабіць не дужа 
складана, бо тых удзельнікаў 
амаль не засталося. Муж-
чыны рэдка жывуць больш 
за 70 гадоў.) Хацелася б, каб 
КГБ, міліцыя і ўлады больш 
уважліва адносіліся да падоб-
ных расказаў. Нават калі ў іх 
болей чутак, чым праўды, яны 
заслугоўваюць самай даска-
налай праверкі. Бо выбухнуць 
можа не толькі выбухоўка, па-
дрыхтаваная тэрарыстамі, але 
і тая, што мірна чакае свайго 
часу побач з намі.

Майму суразмоўцу з 
вуліцы Крупскай сняцца тры-
вожныя сны. І яго можна зра-
зумець. 

Г.Станкевіч.

АРСЕНАЛ У ЦэНТРЫ ГОРАдУ
У цэНтры ўваГі

НЕ да СмЕхУ

НА ФАЛЬШЫВЫх КАШТОўНАСЦЯх

Крызіс дайшоў і да Віцебску, жыхары 
якога рынуліся канвертаваць квіткі 
нацыянальнага банка Беларусі ў по-

бытавую тэхніку і мэблю. За некалькі гадзінаў 
паліцы крамаў былі спустошаны. 

У першую чаргу раскуплялі плазменныя і 
вадкакрысталічныя тэлевізары, халадзільнікі 
і пральныя машыны. У мэблевых 
аддзелах расхоплівалі крэс-
лы і часопісныя столікі, затым 
прыйшла чарга больш габарыт-
най мяккай мэблі. 

У выніку да абеду стэла-
жы крам або стаялі пустымі, 
або запаўняліся неліквіднымі 
таварамі накшталт беларускіх 
тэлевізараў з электронна-
прамянёвымі трубкамі, 
неаўтаматычнымі пральнымі 
машынамі ці выродлівымі 
настольнымі электралямпамі.

Незвычайны ажыятаж 
назіраўся і ў фірмовай краме 
Віцебскага дывановага камбіната, 

дзе віцябляне спяшаліся набыць даўно забыты 
прадмет савецкай раскошы – дыван.

Тым часам у абменных пунктах валюты, як і 
раней, няма. Людзі, якія спадзяюцца абмяняць 
«зайчыкаў» на даляры ці еўра, дзяжураць по-
руч акенцаў, усеўшыся на крэслы і зэдлічкі.

якаў дрозд.

«Бізнес» уладаў на правах 
грамадзян
Глыбоцкі раённы суд аштрафаваў 

актывіста Яраслава Берніковіча за па-
рушэньне заканадаўства аб масавых 

мерапрыемствах падчас дазволенага ўладамі 
пікетаваньня. Пікет праводзіўся 19 сакавіка 
на знак салідарнасьці з палітвязьнямі – 
удзельнікамі менскай акцыі пратэсту супраць 
вынікаў прэзыдэнцкіх выбараў.    

Яраслаў Берніковіч быў аштрафаваны як 
арганізатар пікету паводле другой часткі ар-
тыкулу 23.34 Кодэксу аб адміністрацыйных 
правапарушэньнях. Судзьдзя глыбоцкага рай-
суду Станіслаў Трапук аштрафаваў актывіста 
на 20 базавых велічынь, што складае 700 ты-
сяч беларускіх рублёў.

У судзе разглядаўся міліцэйскі прата-
кол, складзены на Яраслава Берніковіча 
27 красавіка – больш як празь месяц пась-
ля пікету салідарнасьці з палітвязьнямі. 
Міліцыянты паказалі актывісту заяву ад імя 
старшыні райвыканкаму Алега Морхата, у 
якой ён просіць міліцыю даць прававую ацэн-
ку дзеяньням арганізатара акцыі, падчас якой 
«выкарыстоўваліся не ўказаныя ў заяўцы 
агітацыйныя матэрыялы», што на пікеце «быў 

усталяваны намёт» і што акцыя скончылася на 
10 хвілін пазьней, чым было дамоўлена».

Паводле Яраслава Берніковіча, судзьдзя не 
зьвярнуў увагі на ягоную заўвагу пра тое, што 
падпісаў заяву ня сам Алег Морхат, а нехта 
іншы, і што на пікеце старшыня райвыканка-
му не прысутнічаў, затое ад пачатку да канца 
акцыі за пікетоўцамі назіраў загадчык раённа-
га ідэалягічнага аддзелу Міхаіл Чарапкоўскі.

«Ідэоляг» прысутнічаў ад пачатку да канца, 
зь ім разам была юрысконсульт райвыканка-
му, але ніякіх заўваг яны нам не рабілі. А на-
конт намёту – ды спадар Чарапкоўскі нават 
пасьмяяўся, што мы яго марудна ставім… Тады 
йшоў мокры сьнег, і мы вырашылі паставіць 
намёт, каб было дзе схавацца ўдзельнікам 
ды скласьці агітацыйныя матэрыялы, якія 
мы раздавалі мінакам», -- заўважыў Яраслаў 
Берніковіч.

Усталяваньне намёту было прызнана па-
рушэньнем, за якое і пакаралі арганізатара 
адзінага на Віцебшчыне дазволенага ўладамі 
пікету салідарнасьці з палітвязьнямі.

Л. антонаў.

вырашым прабЛЕмУ

раніца 13-га траўня. Траса, па 
якой паедзе чыноўнік, па-
мыта і чамусьці пахне хлор-

кай. На кожным скрыжаванні стаіць 
міліцыянт. Іх тут зараз як грыбоў 
пасля дажджу. Цэлы мікрааўтобус з 
імі стаіць каля павароту з менскай 
дарогі на птушнік. Блізу райвыкан-
каму стаяць два аўтазакі. Навошта 
яны, можна толькі здагадвацца. 

Усе літаральна на вушах. 
Апошні асфальт на павароце да 
райбальніцы клаўся ўначы. Славу-
тыя згароды фарбаваліся толькі з 
аднаго боку – з таго, які звернуты 
да чыноўніцкіх вачэй. Поўны аўрал 
на тых аб’ектах, якія будзе наведваць 
чыноўнік, заканчваецца. Усё. Можна перавесці 
дых і паказваць. А паказаць ёсць што. Тым 
больш, што трэба спадабацца. Трэба, каб было 
не горш, чымся ў другіх. Бо чыноўнік, са слоў 
прыўладных газетнікаў, едзе з інспекцыйнай 
мэтай. І калі інспектару нешта не спадабаецца, 
то … Ды лепей пра тое не думаць. 

Але мне ўсё роўна было шкада спадара 
Пянькоўскага, калі ён з указкай у руцэ і, пэўна, 
з дрыжачымі каленямі тлумачыў высокаму 
інспектару, што прадпрымальніцтва ў нас 
развіваецца імкліва, ды і ўсё астатняе ў парад-
ку. 

Яшчэ больш шкада было міліцыянтаў, 
якія ў гэты дзень пільнавалі дарогі, блізу якіх 
ехаў чыноўнік. Было шкада і людзей, якіх не 
дапускалі да кантакту з вышэйшай асобай, а ім 
так хацелася пацалаваць хаця б ягоны след. Не 
дапусцілі. 

Школьнікаў цэнтральных школ пасля 
некалькіх урокаў распусцілі па дамах. А два 
дзесяткі “футбалістаў” былі змушаны граць на 
стадыёне па вул Урыцкага, каля дарогі, дзе 
мусіў ехаць “САМ”. Ён павінен ведаць і бачыць 
на ўласныя вочы, што бешанковіцкія дзеткі ма-
юць шчаслівае дзяцінства.

Але мне асабіста застаецца незразуме-
лым, навошта патрэбны падобныя візіты, якімі 
высокі чыноўнік рэгулярна “шчаслівіць” нейкі 
з рэгіёнаў Беларусі? Каб адарваць ад працы 

цэлы раён? Каб паказаць народу сваю неза-
меннасць на кожным участку? Каб стварыць 
бачнасць, што чалавек нешта робіць? Трымаць 
блізу сябе сотні людзей з мэтай аховы і гана-
рыцца тым?

Добра, што пасля візіту застанецца новы 
асфальт на некалькіх дарогах, падмеценыя 
вуліцы, зменяцца краявіды каля двух-трох 
аб’ектаў. Адрамантуецца, урэшце, тая славу-
тая ПМК-оўская прыбіральня. Але ж у людской 
памяці застануцца і памытыя з хлоркай дарогі, 
і сотні ахоўнікаў, кожны з якіх мае заробак у 
мільёны нашых беларускіх рублёў, якія нех-
та павінен для іх заработаць ці на полі, ці ў 
кароўніку. У памяці работнікаў бальніцы за-
станецца новае рэанімацыйнае абсталяванне, 
якое завезлі да нас на час візіту, і якое адразу 
ж забралі, бо карыстацца ім мусім не мы, про-
стыя смертныя. Для карыстання бальшыні 
бешанкоўцаў застануцца пафарбаваныя з ад-
наго боку згароды і вясёленькія плакаты, тыпу 
“В будущее – с настоящим!”

Але галоўную асобу тое асабліва не турбуе. 
Яна ведае: што б яна ні рабіла, няма такой сілы, 
якая зможа спыніць бязглуздзіцу. Калісьці 
савецкія людзі сеялі кукурузу за палярным 
кругам і паварочвалі назад сібірскія рэкі. Не-
шта падобнае адбываецца ў Беларусі сягоння. 

Г.мікалаеў. 
На фота: А. Лукашэнка на “Белкатламашы”.

вялікая хлусня з курсам валют парадзіла 
масавы псіхоз насельніцтва. Хоць гэта 
можна лёгка зразумець. Згубіўшы на 

валюце тысячы і мільёны, людзі эканомяць за-
раз капейкі, скупляючы ўсё, што толькі можна 
пакласці ў кладоўку.

Удзень 20-га мая каля банкаматаў у 
Бешанковічах віраваў натоўп. Усе здымалі 
наяўны рубель. Папаўзлі чуткі пра нейкую 
дэнамінацыю, пры якой павінны прапасці 
апошнія грошы. А яшчэ пра тое, што хутка гро-
шы наогул скончацца, а банкаматы заблаку-
юць. А таму людзі здымалі мільёны і мільёны, 
беглі да бліжэйшых крам і куплялі ўсё, што 
трапляла пад руку. Прычым, чым вышэй кошт 
тавару, тым выгодней, лічылася, укладзены 
грошы. 

У суботу 21-га траўня, калі я наведала краму 
“Гаспадарчыя тавары”, на бальшыні пральных 
машын, маразільнікаў і лядоўняў былі прыма-

цаваны паперкі: “прададзена”. Тыя, хто не змог 
набыць тавары за мільён, скуплялі соль, кру-
пы, алей і запалкі. Іхні дэвіз гучаў прыкладна 
так: “Хоць капейку, а зэканомім!”

Увечары праўладнае тэлебачанне дэман-
стравала сюжэты з магазінаў, дзе паліцы ло-
мяцца ад тавараў. Каментатары, думаецца, са 
шматмільённымі заробкамі, распавядаючы 
пра падзеі ў краіне, ўсміхаліся. Усміхаецца і 
той, ад каго наўпрост залежыць курс рубля і 
ўся сітуацыя ў краіне. (Чаго ж ім не ўсміхацца? 
Гавораць, што перад валютным крызісам “нех-
та” ў Беларусі скупіў у банках усе залатыя зліткі. 
А кошт некаторых зліткаў быў па 100 – 150 000 
000 рублёў!) 

Не да смеху толькі шараговым грамадзянам, 
якія жывуць з мазаля. Але і тут бальшыня ра-
дуецца: гарэлка не падаражала!

Л.паўлава.

“Крывінка” рэгулярна публікуе матэ-
рыялы, звязаныя з гаротным ста-
нам беларускай мовы. Чарговым 

мерапрыемствам, якое навяло на роздум, стаў 
бацькоўскі сход у гімназіі. Калі чытачы памята-
юць, то на апошнім падобным сходзе прагучаў 
канцэрт, на якім не было ніводнай беларускай 
песні, пра што “Крывінка” пісала. А як на гэты 
раз?

На гэты раз песня была і на белару-
скай мове. Праўда, толькі адна. Да гонару 
выкладчыкаў замежнай мовы ў гімназіі дадам, 
што была і адна песня на ангельскай мове. То 
бок, у беларусаў захаваўся парытэт з мовай за-
межнай. На працягу ж усяго канцэрту і пасля 
яго гучала толькі расейская. 

Дзеці спявалі хораша, укладалі ў спевы 
сваю душу. І, каб тое адбывалася ў адным з 
райцэнтраў Смаленскай ці Бранскай вобласці, 
можна было б змахнуць слязіну замілавання. 
Маўляў, падрастае пакаленне, якое не забыла-
ся песні і традыцыі бацькоў. Але ж мы жывём 
у Беларусі…

За ўсімі тымі песнямі бачна вопытная рука 
педагогаў, якія не валодаюць беларускай мо-
вай – адной з дзвюх дзяржаўных моваў. Пры-
чым яны не ведаюць тытульнай мовы нацыі. 
Яны, мусяць, лічаць так: ”Я не ведаю гэтай 
мовы, і нічога страшнага не адбываецца. Я ж 
сама выхаваная і інтэлігентная. А навошта 
ёю сёння валодаць, калі на найвышэйшым 
узроўні яна яўна ігнаруецца.” І не турбуе такіх 
настаўнікаў, што яны абкрадаюць дзетак роўна 
напалову, запаўняючы чуйныя дзіцячыя душы 
сумнеўнай вартасці песнямі расейскай папсы. 

Гэтых настаўнікаў калісьці саміх у іхнім 
дзяцінстве вось так жа бессаромна абакралі, 
а сёння яны працягваюць справу Івана 
Жахлівага, Мураўёва-вешальніка, Аляк-

сандра Суворава і іншых не самых лепшых 
прадстаўнікоў усходняй краіны-суседкі. 

Я разумею, што ў Беларусі, дзе кіруе такса-
ма абкрадзены ў дзяцінстве, як і тыя настаўнікі, 
прэзідэнт, сітуацыю каардынальна не зменіш, 
без змен у найвышэйшым эшалоне ўлады. 

І ўсё ж настаўнікі не могуць сёння холадна 
пазіраць, як топчуць і распраўляюцца з бела-
рускасцю. Яны займаюць адказныя пасады і 
мусяць мець сваю грамадзянскую пазіцыю, 
прыкладаць нейкія намаганні, каб не знікла 
тая драбніца беларускасці, якая яшчэ жыве. І 
калі яны не валодаюць мовай самі, то мусяць 
яе вучыць, бо гэта для іх не так і складана. Але, 
падаецца, што бальшыні з іх хочацца лёгкага 
жыцця, хочацца слухаць бясконцыя росказні 
пра тое, што нашая мова другасортная, не вар-
тая высокіх трыбунаў і т.п.

Тое, што беларуская мова выціснута з жыц-
ця далёка на ўзбочыну, не дае магчымасці 
выкарыстоўваць яе магутны ўплыў для выха-
вання маладога пакалення. А яно мовы не ве-
дае наогул, поўнасцю цураецца яе ў штодзён-
ных зносінах. І тады, калі гэты антыбеларускі 
рэжым сыдзе(а тое некалі абавязкова адбуд-
зецца), новае кіраўніцтва Беларусі сутыкнец-
ца  з вялізнымі праблемамі адсутнасці ў краіне 
патрыятызму, духоўнасці і носьбітаў беларуш-
чыны, што, несумненна, будзе галоўным тор-
мазам у развіцці краіны. 

Не адно дзесяцігоддзе будзе запатрабава-
на дзеля таго, каб мы ўрэшце сталі беларусамі. 
І тым даўжэй будзе гэты тэрмін, чым больш 
чыноўнікаў, чыноўнічкаў і паўчыноўнічкаў 
сёння будуць пагарджаць моваю, строіць з 
сябе Івана-прастачка, жыць лёгкім жыццём 
згодна прэзідэнцкіх інструкцый, нічым не аб-
цяжарваючы свой розум.

Г.Станкевіч.

Крызіс даКаціўся і да ВіцебсКу

д ЗЕНЬ “х”
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Присутствие в центре Европы репрессивной дик-
татуры, которой жестоко управляет страдающий 
манией величия Александр Лукашенко, много лет 
подряд раздражало правительства Запада, пишет 
The Washington Post. Однако сейчас диктатор допу-
стил ряд редкостно ошибочных шагов, что ставит 
его, возможно, в самое трудное положение за все 
17 лет его пребывания у власти, и дает Соединен-
ным Штатом и их европейским союзникам возмож-
ность, которую им не следует упускать. 

Как отмечает издание, «неприятности г-на Лука-
шенко начались в прошлом декабре, когда, пообе-
щав провести честные президентские выборы в об-
мен на 3,6-миллиарда долларов западной помощи, 
он нагло сфальсифицировал голосование. Когда 
десятки тысяч белорусов собрались в центре Мин-
ска, чтобы протестовать против фальсификаций, 
он натравил на них милицию. Сотни человек были 
арестованы, в том числе семь из девяти соперни-
чавших с ним на выборах кандидатов. 

В последние недели был организован ряд по-
казательных процессов против лидеров оппози-
ции, и, в частности, против пяти из кандидатов в 
президенты. Пока тюремные сроки получили 22 
человека, включая главного противника Лукашен-
ко Андрея Санникова, приговоренного в прошлую 
субботу к пяти годам заключения». 

«Странным образом, г-н Лукашенко сам под-
черкнул свою уязвимость в мартовском интервью 
редактору Washington Post Лэлли Уэймут (Lally 
Weymouth). «Глупость заключается в том, — заявил 
он, — что у Беларуси и у Лукашенко нет ресурсов, 
чтобы быть диктатором».

Фактически, режим, обещавший перед выбора-
ми серьезно повысить зарплату государственным 
служащим, сейчас столкнулся с коллапсом эконо-
мики, вызванным неспособностью Беларуси при-
влечь иностранное финансирование. Стоимость 
белорусской валюты упала на прошлой неделе на 
50 %, предприятия закрываются, распространяется 
дефицит.

Обычно выручавшая Беларусь Россия на сей раз 
занимает жесткую позицию. Она пока придержива-
ет свои кредиты и даже осудила политические про-
цессы. Дело, конечно, не в том, что Москва открыла 
для себя идею прав человека, — скорее, премьер-
министр Владимир Путин, давно не любящий г-на 
Лукашенко, старается заставить его продать круп-
ные государственные компании российским инве-
сторам и ослабить политическую независимость 
Беларуси от Кремля. 

В прошлом г-н Лукашенко заигрывал с Западом, 
чтобы противостоять Путину. Однако западные 
правительства больше не должны поддаваться на 
эту тактику. Соединенные Штаты и Европейский 
Союз уже наложили санкции на более 170 бело-
русских чиновников после выборов и последовав-
шего за ними насилия. На процессы против оппо-
зиции они должны ответить еще более жесткими 
мерами. В частности, европейским министрам ино-
странных дел следует в ходе своей назначенной на 
понедельник встречи ввести санкции против круп-
ных государственных фирм, — включая нефтяные, 
калийные и оружейные компании, — на которых 
держится диктатура. Они должны также дать по-
нять г-ну Путину, что, если он проглотит Беларусь 
с ее активами, это скомпрометирует российские 
предложения о стратегическом партнерстве с Ев-
ропейским Союзом. 

Со своей стороны администрации Обамы следу-
ет сделать Беларусь проверкой для «перезагрузки» 
отношений с Россией. Москва и Вашингтон долж-
ны договориться об общей позиции по Беларуси 
и потребовать от г-на Лукашенко, чтобы он – под 
угрозой банкротства и изоляции — освободил по-
литзаключенных и провел настоящие политиче-
ские и экономические реформы», — отмечает The 
Washington Post .

ЧЕМ ГЛУБЖЕ ПОГРУЖАЕТСЯ БЕЛАРУСь В БОЛОТО ФиНАНСОВОГО КРиЗиСА, ТЕМ ГРОМЧЕ 
ЗВУЧиТ ВОПРОС: КУДА СМОТРЯТ ПОЛиТиЧЕСКиЕ, эКОНОМиЧЕСКиЕ и ФиНАНСОВыЕ ВЛАСТи 
СТРАНы? ОНи ЧТО, НА САМОМ ДЕЛЕ СТОЛь НЕКОМПЕТЕНТНы и НЕ МОГУТ СПРАВиТьСЯ? иЛи 
ЖЕ ПРОСТО РЕШиЛи ПОПРАВиТь ДЕЛА В эКОНОМиКЕ ЗА СЧЕТ НАСЕЛЕНиЯ? 

Пока мы слушали их заверения и 
клятвы, что девальвации не будет, 
ползучее обесценивание нацио-
нальной валюты прокралось в наши 
кубышки и на банковские счета. В 
результате произошедшей в мае 
девальвации белорусского рубля 
на 45 процентов только потери 
граждан, доверивших свои вкла-
ды банковской системе, достигли 
около миллиарда долларов США. 
(9,7 триллиона белорусских ру-
блей вкладов на начало апреля со-
ставляли примерно 3,1 миллиарда 
долларов по курсу обмена 1:3100, 
с 16-го же мая это - всего лишь 2,1 
миллиарда по курсу 1:4500). А ведь 
еще делают свои гнусные дела и ин-
фляция (за апрель - 4,5 процента), и 
неучитываемый властями рост цен 
на социально незначимые, с их точ-
ки зрения, товары (в полтора-два 
раза!).

Сегодня мы раскроем, как нас об-
манывали.

обман 1. валютный коридор 
сузят 

Продержался 104 дня.
28 января. Председатель правле-

ния Национального банка Беларуси 
Петр Прокопович заявил, что кори-
дор колебаний курса белорусского 
рубля к корзине иностранных валют 
будет сужаться. «Мы с уверенностью 
можем сказать, что в этой пятилетке 
курс национальной валюты будет 
стабильным и предсказуемым… 
Все могут планировать свою работу 
и свое поведение не только на этот 
год, но и на пять лет», - заверил глав-
ный банкир.

Пятилетка закончилась досроч-
но, за три с половиной месяца.

6 мая. Национальный банк при-
нял решение  о расширении с 12 
мая коридора колебаний курса бе-
лорусского рубля к корзине валют с 
8 до 12%.

обман 2. Никакой разовой де-
вальвации

 Продержался 55 дней
 17 марта. Петр Прокопович по-

клялся перед президентом, что «ни-
какой разовой девальвации в Бе-
ларуси не будет. Наш опыт говорит, 
что резкая девальвация - плохое 
решение для белорусов». Под разо-
вой девальвацией он имел в виду 
одномоментное повышение курса 
иностранной валюты даже на 5%.

Не хотел разовую девальвацию - 
получил многоразовую…

11 мая. Нацбанк отменил  ре-
комендательные ограничения по 
установлению банками курсов 
сделок по покупке-продаже ино-
странной валюты с населением. В 
результате курс продажи доллара 
США в обменных пунктах вырос на 
29 процентов - до 4000 рублей. С 16 
мая курс доллара повысился еще на 
12,5 процента - до 4500 рублей.

обман 3. Никаких ограничений 
на покупку валюты

 Продержался 53 дня.
28 января. Петр Прокопович 

убеждал, что Нацбанк не будет вво-
дить какие-бы то ни было ограниче-
ния на покупку населением валюты. 
«Если сегодня в пределах страны 
все можно купить за белорусские 
рубли, то зачем идти и напрягать 
всю страну из-за того, что кому-то 
хочется сказать, что он не верит На-
циональному банку, что у нас не бу-
дет стабильного курса?», - завернул 
председатель НБРБ.

 Население так напрягло страну, 
что финансовые власти на него оби-
делись.

 22 марта. Национальный банк Бе-
ларуси прекратил продажу валюты  
коммерческим банкам с целью реа-
лизации ее населению через пункты 
обмена валют.

обман 4. оснований для пере-
смотра прогноза по инфляции 
нет

 Продержался 26 дней.
 31 марта. Вице-премьер Сергей 

Румас заявил: «Сегодня оснований 
для пересмотра прогноза по годо-
вой инфляции нет, и правительство 
будет делать все возможное, чтобы 
вписаться в утвержденные параме-
тры».

 Но правительство достаточно 
быстро решило не делать все воз-
можное.

 26 апреля. Министр экономики 
Николай Снопков сообщил, что воз-
главляемое им министерство уточ-
няет годовой прогноз по инфля-
ции: «На данный момент прогноз 
рассчитывается. В основе расчета 
лежат два фактора: каким Нацбанк 
определит равновесный курс и на-
сколько снижение бюджетных рас-
ходов позволит выполнить параме-
тры ВВП». К тому моменту прирост 
потребительских цен составил 8,8% 
при годовом прогнозе 7,5-8,5%.

обман 5. Ставка рефинансиро-
вания не превысит 10 %

Продержался 23 дня.
17 февраля. «Ставка рефинанси-

рования сохранится в запланиро-
ванных рамках 8-10%, нет смысла 
трогать ставку рефинансирования 
и изменять запланированные пара-
метры», уверял заместитель предсе-
дателя Нацбанка Тарас Надольный.

 Смысл появился неожиданно для 
финансовых властей и, скорее все-
го, независимо от них.

 11 марта. Правление Нацбанка 
приняло решение  о повышении с 
16 марта ставки рефинансирования 
на 1,5 процентного пункта - до 12% 
годовых. А потом еще и еще. С 18 
мая она составляет  14% годовых.

обман 6. Ничего не будут де-
лать целый месяц 

Продержался 20 дней
31 марта. Национальный банк 

объявил о введении моратория на 
принятие решений в области курсо-
вой валютной и денежно-кредитной 
политики. Мораторий вводился на 
месяц, за этот срок власти надея-
лись получить кредит от России.

 Ну, не смогли они сидеть сложа 
руки дольше трех недель, пока стра-
на стоит в очередях в обменники…

 19 апреля. Принято решение о 
снятии ограничений по формирова-
нию курса белорусского рубля при 
совершении сделок купли-продажи 
иностранной валюты между банка-
ми и субъектами хозяйствования. С 
тех пор что ни день. Курс доллара 
начал ставить все новые рекорды 
на внебиржевом рынке и в итоге 
вырос там до 8500-9000 белорус-
ских рублей.

обман 7. Население доверяет 
банкам

Продержался 19 дней
12 марта. Население Беларуси до-

веряет свои сбережения банкам  и 
увеличивает свои вклады в депози-
ты, сообщил начальник управления 
кредитно-депозитного мониторин-
га главного управления регулиро-
вания банковских операций Нацио-
нального банка Алексей Назаров.

 Правда, тут непонятно, кто кого 
обманывал: банкиры сами себя, или 
все же это они повелись на сказки 
населения…

31 марта. За март вклады граждан 
в национальной валюте снизились  
на 1,18 триллиона рублей, в ино-
странных валютах - на 40,4 миллио-
на долларов США. При этом Нац-
банк продолжал пытаться делать 

хорошую мину: «В соответствии с 
белорусским законодательством в 
нашей стране гарантируется полная 
сохранность сбережения населения 
во всех банках».

вне конкурса. Неделя, растя-
нувшаяся на месяц

16 апреля. Президент Александр 
Лукашенко заявил: «Сегодня - зав-
тра - послезавтра мы выровняем 
ситуацию по валюте. Но вы на меня 
не обижайтесь. Курс - это дело не-
скольких дней, надо, может быть, 
неделя».

Выровнять курс оказалось даже 
сложнее, чем мешки ворочать.

19 апреля. Сняты ограничения  по 
формированию курса белорусско-
го рубля при совершении сделок 
купли-продажи иностранной валю-
ты между банками и субъектами хо-
зяйствования. «Ситуация по валюте» 
не выровнена ни за последовавшую 
неделю, ни до сих пор. Сохраняется 
множественность курсов, разница 
между курсом доллара, устанавли-
ваемым Нацбанком, и складываю-
щимся на межбанковском рынке 
достигает трех раз, валюта в обмен-
никах так и не появилась.

 По-моему, все предельно ясно. 
или все эти начальники сознатель-
но нас обманывали, а значит, долж-
ны подать в отставку. или же все 
их противоречивые заявления и 
действия - результат некомпетент-
ности, а значит, они должны подать 
в отставку.

вместо послесловия. Новые 
сказки от главных

 20 мая. По словам  премьер-
министра Михаила Мясниковича, 
никаких нерешенных вопросов 
сегодня совершенно нет, «все пре-
дельно ясно: в какие сроки и какие 
решения принимать». «На первом 
этапе будут приняты решения, что-
бы сбить повышенный спрос, а по-
сле получения стабилизационного 
кредита курс будет формироваться 
на основании спроса и предложе-
ния, что снизит те ожидания, кото-
рые сегодня пока еще присутствуют, 
- сказал премьер. - Я совершенно не 
исключаю, так как экономика рабо-
тает достаточно устойчиво, что мо-
жет быть даже ревальвация обмен-
ного курса белорусского рубля». 

«белорусские новости» 
(в сокращении).

ваЛютНый КриЗиС. иСтория 
вСЕНародНоГо обмаНа

ГаЛоўНая падЗЕя СВЕТ ПРА БЕЛАРУСЬ

«ШАНС НАНЕСТи УдАР 
БЕЛОРУССКОМУ диКТАТОРУ» 

Правительство и Нацбанк Беларуси в 
понедельник-вторник примут решение для ста-
билизации ситуации на валютном рынке, заявил 
премьер-министр Михаил Мясникович. Он поо-
бещал, что «для предотвращения спекулятивных 
атак на рубль будет создана подушка безопасно-
сти». Чего на самом деле ждать от правительства 
и кто готов подстелить ему соломку?

В течение трех лет Беларусь ожидает кредит-
ную поддержку из Антикризисного фонда ЕврА-
зэС в размере 3 миллиардов долларов. Но это 
не те средства, которые могут стабилизировать 
ситуацию на валютном рынке. 

экономист Леонид Злотников не исключает, 
что правительство может пойти на радикальные 
шаги.

-- Например, заморозить валютные вклады 
или же пойти в совершенно противоположную 
сторону -- на полное освобождение валютного 
курса, -- полагает эксперт. Однако больше скло-
няется к тому, что власти, скорее всего, будут 
затягивать ситуацию, ничего особо не предпри-
нимая. 

Обтекаемые слова премьера о том, что бли-
жайшие решения правительства «определят 
своего рода «дорожную карту», чтобы подойти 
достаточно подготовленными и выполнить не-
обходимые процедуры», и впрямь вряд ли сви-

детельствуют о готовности уже на днях ринутся 
на защиту рубля.

-- В самом правительстве существуют по этому 
поводу разные мнения, -- подчеркивает Леонид 
Злотников. 

Ему пока не понятно, что глава правительства 
подразумевает под «подушкой безопасности». 

-- Может, Мясникович рассчитывает на по-
следующую перспективу, – полагает эксперт 
Злотников. – Однако если Беларусь обратится 
за помощью в международные финансовые ор-
ганизации: в Международный валютный фонд 
или Всемирный банк, то эти структуры предъя-
вят требования и будут выдавать кредиты более 
жестко, этапами, под выполнение требований, а 
не так, как было в прошлый раз, когда средства 
выдавались, независимо от выполнения требо-
ваний. 

А требования, как отмечает Леонид Злотников, 
обычные – рыночные реформы, приватизация, 
освобождение политзаключенных. 

Заявления Михаила Мясниковича, пока что 
выглядит как желание успокоить публику и име-
ют явно пиаровский оттенок, считает политолог 
Александр Класковский.

-- На самом деле абсолютно не понятно, откуда 
что возьмется, -- подчеркивает эксперт.

Буквально перед визитом в Минск россий-

ского премьера Владимира Путина белорусский 
президент Александр Лукашенко заявлял, что 
Россия готова предоставить Беларуси в текущем 
году более 6 миллиардов долларов. Однако это 
заявление официального белорусского лидера 
было практически сразу же дезавуировано рос-
сийской стороной. 

-- Россия гораздо скупее отвешивает поддерж-
ку, обставляя ее жесткими условиями. Сегодня 
можно ожидать в качестве заемных средств 
только 1,2 миллиарда долларов из фонда ЕврА-
зэС, а это более чем скромная сумма, учитывая, 
с какой скоростью таяли белорусские золотова-
лютные резервы с начала года. этого может хва-
тить лишь на пару месяцев для латания дыр, -- 
отмечает эксперт «Завтра твоей страны». – Надо 
немедленно заниматься приватизацией. 

Пока с белорусской стороны прозвучало лишь, 
что Москва готова купить за 2,5 миллиарда дол-
ларов остающиеся в руках Беларуси 50% акций 
«Белтрансгаза». 

-- Если сделка состоится, то на ближайшую 
перспективу это решило бы задачу, и, возможно, 
имеется в виду именно эта «подушка безопас-
ности», -- полагает Александр Класковский. -- Но 
мы-то знаем, как неохотно белорусская сторона 
расстается с активами, а в данном случае пока 
нет и подтверждения российской стороны, кото-

рая намерена сбить цену. У официального Мин-
ска очень сложная ситуация: ему приходится 
выбирать между плохим и очень плохим сцена-
рием. 

В последнее время в качестве возможных для 
продажи активов стали фигурировать «Бела-
руськалий» и Белорусская железная дорога. По 
мнению Александра Класковского, с какой-то 
частью этих активов, скорее всего, придется рас-
статься. 

-- Тут белорусское руководство будет вынуж-
дено наступить на горло собственной песне. Был 
период, когда горделиво говорилось лишь о то-
чечной приватизации предприятий, за которые 
дадут очень хорошую цену. и плюс у нас еще 25 
условий для инвестора, -- напоминает полито-
лог. -- Но российский капитал, который идет в 
данном случае первым, будет вынуждать офици-
альный Минск отказаться от этого нагроможде-
ния условий. 

По прогнозам Александра Класковского, про-
цесс распродажи будет идти мучительно, не 
исключены обострения между союзниками и 
выбросы гневной риторики в адрес Москвы. 
Однако поскольку сейчас с Западом отношения 
резко ухудшились, придется понемногу «рас-
продавать Родину». 

Геннадий КоСарЕв.

Наша ўЛада

д ЗЕНЬ “х”
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МихАЛЕВич НАМЕРЕН ПРЕСЛЕдОВАТЬ ЛУКАШЕНКО

ацэнка Праваабарончага 
цэнтра “Вясна” 
судовых працэсаў па 
крымінальных справах па 
падзеях 19 снежня 2010 г.

выСНовы:
# Падзеі 19 снежня 2010 г. сталі вынікам правяд-

зення несправядлівых, недэмакратычных выбараў 
Прэзідэнта Рэспублікі Беларусь, якія не былі прыз-
наны адпавядаючымі міжнародным стандартам у 
галіне свабодных выбараў, і якія суправаджаліся 
шматлікімі парушэннямі.

# Шэсце па праспекце Незалежнасці і мітынг 
на плошчы Незалежнасці насілі мірны характар, 
паколькі ўдзельнікі мелі мірныя намеры, скіраваныя 
на выказванне свайго меркавання і пратэсту ў сувязі 
з адбыўшыміся выбарамі. 

# Мітынг на Кастрычніцкай плошчы і шэсце па 
праезжай часцы пр. Незалежнасці хаця і стварылі 
пэўныя нязручнасці для жыхароў гораду, тым не 
менш не ўяўлялі прагрозы грамадскаму парадку, 
жыццю і здароўю грамадзянаў.

# Паводзіны  некаторых асобаў, якія прадпрынялі 
актыўныя дзеянні каля будынку Дома Ураду, насілі 
характар правапарушэнняў, аднак не спыняліся 
супрацоўнікамі міліцыі, не лакалізаваліся.

# Працягласць дадзеных супрацьпраўных 
дзеянняў, колькасць задзейнічаных у іх асобаў, па-
мер нанесенай шкоды не дазваляюць казаць аб 
наяўнасці масавых беспарадкаў на пл. Незалежнасці 
і, адпаведна, пра ўдзел асобаў, якія прыцягваюцца да 
крымінальнай адказнасці, у масавых беспарадках.

# Дзеянні міліцыі па разгоне мірнага сходу на пл. 
Незалежнасці, насілі абсалютна непрапарцыйны 
характар і адзначыліся безпадстаўнай жорскасцю ў 
дычыненні да дэманстрантаў.

# Папярэдняе следства па падзеях 19 снежня 2010 
г. суправаджалася сур’ёзнымі парушэннямі правоў 
чалавека, сярод якіх: парушэнне права на абарону, 
парушэнне прызумпцыі невінаватасці, выкарыстанне 
дзеянняў непрацэсуальнага характару, катаванняў і 
ншых жорсткіх, бесчалавечных відаў абыходжання, 
якія прыніжаюць чалавечую годнасць.

# Судовыя працэсы па справе насілі загадзя прад-
вызначаны характар і абвінаваўчы ўхіл. 

# Дадзеныя судовыя працэсы яшчэ раз падкрэслілі 
поўную залежнасць судовай сістэмы ў Беларусі ад 
выканаўчай улады, а ціск і пазбаўленне ліцэнзій 
Міністэрствам юстыцыі шэрагу адвакатаў, што 
прымалі ўдзел у справе, сведчаць аб адсутнасці 
інстытута незалежнай адвакатуры.

# Дадзеныя абставіны сведчаць аб адсутнасці до-
ступу асуджаных да справядлівага і незалежнага су-
довага разбіральніцтва.

# Характар правядзення папярэдняга следства і 
судоў па дадзеных крымінальных справах яскрава 
сведчыць аб іх палітычным характары.

пры такіх абставінах праваабарончы цэнтр 
“вясна” заяўляе:

1. Вынесеныя прысуды па крымінальных справах 
па ч.ч.1, 2 арт. 293 і ч. 342 КК Рэспублікі Беларусь 
з’яўляюцца незаконнымі і павінны быць адменены ці 
перагледжаны.

2. Усе асуджаныя па дадзеных крымінальных спра-
вах прызнаюцца намі палітычнымі вязнямі. Праваа-
барончы цэнтр “Вясна” патрабуе іх неадкладнага вы-
звалення.

 У сувязі з завяршэннем папярэдняга след-
ства і правядзеннем шэрагу судовых працэсаў па 
крымінальных справах, узбуджаных па падзеях на 
пл. Незалежнасці ў Мінску 19 снежня 2010 г., Праваа-
барончы цэнтр “Вясна” адзначае наступнае:

Па факту падзеяў на пл. Незалежнасці была 
ўзбуджаная крымінальная справа па ч.ч.1, 2 арт. 

293 КК (масавыя беспарадкі) Рэспублікі Беларусь 
у дачыненні да 61 чалавека. Пазней у дачыненні 
да 10 чалавек крымінальная справа была 
перакваліфікавана па ч.1 арт. 342 КК Рэспублікі Бе-
ларусь (арганізацыя і падрыхтоўка дзеянняў, якія 
груба парушаюць грамадскі парадак). Акрамя таго, 
у дачыненні да двух абвінавачаных была ўзбуджана 
крымінальная справа па арт. 370 КК Рэспублікі Бе-
ларусь (знявага дзяржаўных сімвалаў), у адноснах 
да аднаго з абвінавачаных – па арт. 382 КК (сама-
вольнае прысваенне звання ці ўлады службовай 
асобы) і арт. 369 КК (абраза прадстаўніка ўлады). 
Акрамя таго, супрацоўнікамі міліцыі было затры-
мана звыш 700 асобаў, супраць якіх былі распача-
ты адмінстрацыйныя працэсы па арт. 23.34 КаАП 
Рэспублікі Беларусь, больш за 600 з іх былі прыцяг-
нуты да адміністрацыйнай адказнасці ў выглядзе 
арышту тэрмінам да 15 сутак.

Крымінальная справа па арт. 293 (масавыя 
беспарадкі) была ўзбуджана ў першыню ў Беларусі. 
Склаўшайся судовай практыкі па дадзенай катэгоріі 
справаў у краіне няма.  У той жа час характар дзеянняў 
дэманстрантаў 19 снежня 2010 г. падчас шэсця ад 
плошчы Кастрычніцкая па праспекце Незалежнасці 
да плошчы Незалежнасці, па нашых ацэнках, не 
ўтрымлівае прыкметаў, неабходных для кваліфікацыі 
дадзеных дзеянняў як масавыя беспарадкі. Шэсце не 
суправаджалася пагромамі, падпаламі, гвалтам над 
асобай, знішчэннем маёмасці, узброеным супрацівам 
прадстаўнікам улады. 

Па нашым меркаванні, шэсце і мітынг насілі мірны 
характар, паколькі яго ўдзельнікі першапачаткова 
мелі на мэце выказванне свайго пратэсту і мерка-
вання ў сувязі з адбыўшыміся выбарамі Прэзідэнта 
Рэспублікі Беларусь мірным шляхам. Кандыдаты ў 
Прэзідэнты Рэспублікі Беларусь у сваіх публічных вы-
ступах у СМІ, а таксама на сустрэчах з выбаршчыкамі 
заклікалі грамадзянаў прыняць удзел у мірным 
сходзе, не выказваючы пры гэтым заклікаў да якіх-
небудзь гвалтоўных дзеянняў.

Мірным быў таксама сход на пл. Незалежнасці. Пе-
раважная большасць удзельнікаў сходу пераслед-
вала мірныя мэты – выказванне свайго меркавання, 
пратэсту. Аднак, частка ўдзельнікаў сходу прадпры-
няла шэраг актыўных дзеянняў, якія насілі характар 
правапарушэння. Пры гэтым прадстаўнікі сілавых 
структураў, у вялікай колькасці сканцэнтраваныя на 
пл. Незалежнасці ў той дзень, не прадпрымалі ніякіх 
дзяенняў па прысячэнні супрацьпраўных дзеянняў і 
лакалізацыі асобаў, якія іх здзяйсняюць. Замест гэтага 
праз пэўны час сіламі спецпадраздзяленняў міліцыі і 
ўнутраных войск, з непрапарцыйным выкарыстан-
нем фізічнай сілы і спецсродкаў былі разагнаны ўсе 
грамадзяне, якія прымалі ўдзел у сходзе. Дзесяткі 
грамадзянаў атрымалі фізічныя пашкоджанні, у 
тым ліку і кандыдаты ў Прэзідэнты Рэспублікі Бела-
русь А. Саннікаў, В. Рымашэўскі, Р. Кастусёў. Збіццё 
прадстаўнікамі спецслужбаў кандыдата ў Прэзідэнты 
У. Някляева і ягоных прыхільнікаў на падыходах да 
плошчы наогул  насіла заведама незаконны харак-
тар.

У сувязі з гэтым Праваабарочны цэнтр “Вясна” 
лічыць, што масавых беспарадкаў 19 снежня 2010 г. 
у Мінску не было, і ўзбуджэнне, а затым і асуджэнне 
ўдзельнікаў дадзеных падзеяў па ч. 1, 2 арт. 293 КК 
Рэспублікі Беларусь з’яўляецца відавочна незакон-
ным.

(У скарачэнні. Поўнасцю на http://www.spring96.
org/be/news/43475).
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году адбыўся 
рэфэрэндум па чаты-

рох пытаньнях, прапана-
ваных а. Лукашэнкам. як 

працэдура прызначэньня, 
гэтак і само правядзеньне 
рэфэрэндуму адбываліся з 

парушэньнямі тагачас-
ных Канстытуцыі і 

законаў. 

дэмаКратычНы рУх

РэФэРэНдУМ-95 ПРА СЫМБОЛІКУ 
І МОВУ НЯ БЫў ЛЕГІТЫМНЫМ

парушэньні у часе прызначэньня 
рэфэрэндуму

У адпаведнасьці з законам, рэфэрэндум павінен 
быў прызначаць Вярхоўны Савет (у той час – ВС 
12-га скліканьня). ВС дзейнічаў у адпаведнасьці 
з Канстытуцыяй і шэрагам законаў, у тым ліку – 
Законам «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Савета 
Рэспублікі Беларусь» і «Часовым Рэглямэнтам 
Вярхоўнага Савета».

У знак пратэсту супраць рэфэрэндуму 19 
дэпутатаў Вярхоўнага Савета (членаў Апазыцыі 
БНФ) раніцай 11 красавіка абвясьцілі галадоўку 
ў Авальнай залі. Акцыя дэпутатаў БНФ мела 
імгненны і вельмі важны вынік: пасьля гэтага тры 
пытаньня з чатырох, прапанаваных прэзыдэнтам, 
Вярхоўны Савет не зацьвердзіў (не набралася на-
лежнай колькасьці галасоў).

У ноч з 11 на 12 красавіка (пасьля 2-ой 
гадзіны начы), у будынак Вярхоўнага Савета 
былі ўведзеныя вайсковыя, міліцэйскія і спэц-
падразьдзяленьні ( больш за 600 чалавек), 
дэпутаты былі зьбітыя групай асобаў 
у масках , закінутыя ў міліцэйскія 
аўтамабілі і выкінутыя ў цэнтры 
Менску (пры гэтым некаторыя 
былі ізноў зьбітыя).

Факт зьбіцьця праз 
гадзіну быў зарэгістраваны 
супрацоўнікамі т.зв. 
«лечкамісіі»(па вул. Чыр-
вонаармейскай) і паць-
верджаны сьледчым па 
асабліва важных справах 
Генэральнай пракуратуры Я. 
Бролішсам (сьледзтву, аднак, 
не ўдалося ідэнтыфікаваць 
байцоў, якія непасрэдна зьбівалі 
дэпутатаў. Паводле пазьнейшага 
прызнаньня тагачаснага намесьніка 
старшыні КДБ Валерыя Кеза, гэта былі 
афіцэры групы КДБ «Альфа»).

«Краінай кіруе прэзыдэнцкая хунта» – заявіў па 
Свабодзе адразу пасьля зьбіцьця дэпутатаў БНФ 
Васіль Быкаў. Толькі пасьля зьбіцьця дэпутатаў 
Вярхоўны Савет зацьвердзіў чатыры пытаньні, 
прапанаваныя А. Лукашэнкам на рэфэрэндум.

Паводле прафэсара М. Пастухова, «толькі адзін 
факт скарыстаньня фізычнай сілы ў дачыненьні 
да дэпутатаў «людзьмі ў камуфляжнай форме» 
(ды яшчэ ў будынку парлямэнта!) ставіць пад сум-
неньне законнасьць пастановы Вярхоўнага Саве-
та наконт прызначэньня рэфэрэндуму, паколькі 
рашэньне было прынятае пад прымусам. Само ж 
увядзеньне ўзброеных людзей у парлямэнт і на-
падзеньне на дэпутатаў можна кваліфікаваць як 
захоп улады гвалтоўным чынам».

Такім чынам, працэдура прызначэньня рэфэ-
рэндуму адбывалася з парушэньнем, як мінімум, 
Закона «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Саве-
та Рэспублікі Беларусь» (паводле якога дэпутат 
зьяўляецца асобай недатыкальнай) і «Часова-
га Рэглямэнту Вярхоўнага Савета», а таксама 
Крымінальнага Кодэксу.

Зацьвярджэньне вынікаў
Прыкметна, што Вярхоўны Савет 12-га 

скліканьня нягледзячы на тое, што пасьля рэ-
фэрэндуму выконваў функцыі вышэйшага 
заканадаўчага воргану краіны яшчэ амаль восем 
месяцаў (у выніку таго, што ВС 13-га скліканьня 
ня быў своечасова абраны, паўнамоцтвы ВС-12 
скончыліся 9-га студзеня 1996 г.) – не зацьвердзіў 
вынікаў травеньскага рэфэрэндуму.

Дэпутаты БНФ у ВС 12 скліканьня на чале 
з Зянонам Пазьняком адразу заявілі пра 
нелегітымнасьць рэфэрэндуму і непрызнаньне 
ягоных вынікаў.

Мы заявілі, што бел-чырвона-белы сьцяг і гэрб 
«Пагоня» застаюцца дзяржаўнымі сымбалямі, што 

статус беларускай мовы як адзінай дзяржаўнай 
не павінен быць зьменены, выступілі супраць 
палітыкі «інтэграцыі» з Расеяй. Таксама, мы заявілі, 
што Лукашэнка ня мае права роспуску парля-
мэнту і ўвогуле не зьяўляецца легітымным прэ-
зыдэнтам. Былі мітынгі, прэсавыя канфэрэнцыі, 
выступу ў друку, звароты да заходніх палітыкаў і 
ў міжнародныя арганізацыі.

Аднак такую пазыцыю падзялілі ня ўсе, хто 
называў сябе дэмакратамі. «Дэмакратычным 
сілам трэба было біць ва ўсе званы з нагоды 
нелегітымнасьці першага рэфэрэндуму. І для 
гэтага было досыць падстаў і фактаў. Але і стар-
шыня Вярхоўнага Савета М. Грыб, і старшыня 
Канстытуцыйнага суда В. Ціхіня прамаўчалі. Такім 
чынам шлях да дыктатуры гвалту быў адкрыты» 
-- перакананы кіраўнік праваабарончага цэнтру 
«Прававая дапамога насельніцтву» Алег Волчак 
(«Народная газэта», 14 траўня 2010 г.) «Можна кан-
статаваць, -- піша далей Волчак, -- што службовыя 
асобы, якія мелі дачыненьне да правядзеньня 

незаконнага рэфэрэндуму, зьдзейсьнілі 
крымінальна каральныя дзеяньні, 

якія кваліфікуюцца як захоп і 
ўтрыманьне дзяржаўнай улады 

неканстытуцыйным шляхам, 
а таксама замах на жыцьцё 
дзяржаўных дзеячоў з мэтай 
дэстабілізацыі грамадзка-
га парадку і ўзьдзеяньня 
на прыняцьцё рашэньняў 
дзяржаўнымі органамі 
(тэрарыстычны акт). Усе 

ўдзельнікі тых падзей, ад 
шэраговага і да афіцэрскага 

складу, якія ўжывалі гвалт су-
праць дэпутатаў парлямэнту, 

таксама павінны быць прыцягнуты 
па даных артыкулах як непасрэдныя 

саўдзельнікі і выканаўцы захопу ўлады. 
Такая ж крымінальная адказнасьць ляжыць на 
членах Цэнтрвыбаркаму, якія зацьвердзілі вынікі 
незаконнага рэфэрэндуму.

Фактычна, 12 красавіка 1995 году кіраўнік 
дзяржавы Лукашэнка павінен быў быць 
адхілены ад улады у сувязі з грубым парушэнь-
нем Канстытуцыі, паколькі сваім рашэньнем аб 
прызначэньні рэфэрэндуму пра замену нацыя-
нальнай сымболікі і ўвядзеньня рускай мовы ў 
ранг дзяржаўнай перавысіў свае службовыя 
паўнамоцтвы, дадзеныя яму Канстытуцыяй».

Такім чынам, у часе прызначэньня і правяд-
зеньня рэфэрэндуму 1995 г. былі парушаныя, як 
мінімум, артыкулы 17, 78 і 148 ч.2 Канстытуцыі 
Рэспублікі Беларусь, Законы «Аб народным 
галасаваньні (рэфэрэндуме)», )», «Аб выбарах 
дэпутатаў Вярхоўнага Савету Рэспублікі Бела-
русь», «Аб статусе дэпутата Вярхоўнага Савета 
Рэспублікі Беларусь», а таксама «Часовы Рэгля-
мэнт Вярхоўнага Савета Рэспублікі Беларусь». 
Асобная тэма – артыкулы Крымінальнага Ко-
дэксу, пад якія трапляюць дзеяньні службовых 
асобаў, супрацоўнікаў праваахоўных органаў 
і спэцслужбаў у сувязі з падзеямі 12 красавіка 
1995 г.

Перакананы: для будучага дэмакратычна абра-
нага кіраўніка Беларусі (альбо парлямэнта, калі 
будзе прынята рашэньне вярнуцца да парля-
мэнцкай рэспублікі) , пытаньне аднаўленьня ў 
статусе дзяржаўных сымбаляў бел-чырвона-
белага сьцяга і гэрбу «Пагоня» , а таксама стутусу 
беларускай мовы – будзе пытаньнем аднаўленьня 
законнасьці.

Яно зойме роўна столькі сэкундаў ці хвілінаў, 
колькі трэба, каб паставіць подпіс пад указам 
альбо прагаласаваць адпаведную парлямэнцкую 
пастанову.

(Са скарачэннем), Сяргей Навумчык.

Наша ГіСторыя

экс-кандидат в президенты Алесь 
Михалевич, получивший убежи-
ще в Чехии, считает, что для осво-
бождения политзаключенных в 
Беларуси нужно использовать все 
возможные ненасильственные ме-
тоды, в том числе экономические 
санкции. «экономические санкции 
должны быть введены и должны 
действовать до тех пор, пока не 
будет отпущен последний полит-
заключенный», — заявил он 5 мая 
на пресс-конференции в Вильнюсе, 
пишет БелаПАН. 

Алесь Михалевич»Вся моя ны-
нешняя деятельность сконцентри-
рована на одном — освобождении 
политзаключенных», — подчеркнул 
Михалевич. С этой целью он наме-
рен посетить ряд стран. В ближай-

ших планах политика — посещение 
Женевы, где он планирует встре-
титься с представителями структур 
ООН, которые занимаются вопро-
сами предотвращения пыток и бес-
человечного обращения.

Михалевич также сообщил, что 
намерен стать одной из ключевых 
фигур, которые будут организовы-
вать судебное преследование Алек-
сандра Лукашенко.

Напомним, 28 марта в ходе 
онлайн-конференции на сайте бе-
лорусской службы «Радио Свобода» 
Михалевич рассказал, что установил 
контакт с британской юридической 
фирмой H2O Law, юристы которого 
готовятся инициировать частное су-
дебное преследование Лукашенко 
за нарушение прав человека.

На пресс-конференции в Вильню-
се, Михалевич подчеркнул: в усло-
виях диктатуры, в которых сейчас 
живет Беларусь, «очень важно, что-
бы все работали максимально ско-
ординировано».

Оценивая события 19 декабря 
2010 года в Минске, бывший кани-
дидат в президенты отметил, что 
проиграли все: и официальный 
Минск, для которого закрылись 
возможности получения европей-
ских кредитов, и белорусская оппо-
зиция, лидеры и активисты которой 
сейчас находятся в тюрьме.

Лично для Михалевича, декабрь-
ские события стали полной неожи-
данностью. «Я мог представить, что 
меня посадят на 15 суток, но даже 
подумать не мог, что будет подоб-

ное уголовное дело», — сказал он.
Политик считает, что никакого 

вреда своим отъездом из Беларуси 
он не причинил. «Уверен, из-за того, 
что я уехал, никто дополнительного 
года к сроку не получит. Но мы все 
знаем, что сроки фигурантам дела 
будут даны такие, какие скажет 
власть», — сказал Михалевич.

Он также сообщил, что в ближай-
шие дни намерен встретиться с 
женой и детьми. «Вопрос о том, как 
мы будем жить, будем обсуждать 
потом. Я планирую перевезти их в 
Чехию, но в таких планах нужно учи-
тывать мнение обеих сторон. Очень 
надеюсь, что в ближайшее время 
мы сможем жить вместе», — сказал 
политик.

паЛітычНы пЕраСЛЕд


